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The riverine fishes of Burundi (East Central Africa): 
an annotated checklist 

Gaspard Banyankimbona*, **, Emmanuel Vreven*, ***, Gaspard Ntakimazi** 
and Jos Snoeks*, ***

Based on literature and an overview of the specimen holdings available in various natural history museums, a 
checklist of the riverine fishes of Burundi was compiled. A total of 15 riverine fish families containing 42 genera 
and a total of 90 described native species are reported for the country. With 35 species, the family Cyprinidae is 
by far the largest, followed by the families Cichlidae (14), Clariidae (8), Mormyridae and Mochokidae (7). The 
remaining families are represented by only five or less species. Ten species have been introduced in the Burundese 
Nile system and three in the Rusizi River system. Five of them have no known native occurrence in Burundi. 
Some taxa such as the small-size ‘Barbus’ (Cyprinidae), the catfish genus Synodontis (Mochokidae) and the 
haplo chromine cichlids require further taxonomic attention; their actual species numbers are certainly under-
estimated. 

Une compilation des espèces de poissons des rivières burundaises basée sur la littérature et sur les spécimens 
conservés dans les musées d’histoire naturelle est présentée. Au total, 15 familles contenant 42 genres et un total 
de 90 espèces indigènes sont rapportées pour le Burundi. Avec 35 espèces, la famille des Cyprinidae est de loin 
la plus diversifiée, suivie des familles de Cichlidae (14), Clariidae (8), Mormyridae et Mochokidae (7). Les autres 
familles ne sont représentées que par une à cinq espèces. Dix espèces ont été introduites dans la partie burun-
daise du bassin du Nil et trois dans le bassin de la Rusizi ; cinq d’entre elles sont exotiques au Burundi. Quelques 
taxons comme les petits ‘Barbus’ (Cyprinidae), les Synodontis (Mochokidae) et les Cichlidae haplochromines né-
cessitent une attention systématique particulière, leur effectif actuel étant certainement sous-estimé.
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Introduction

Burundi covers an area of about 27 834 km2 and 
lies roughly between 2°30' and 4°30' S and between 
28°50' and 30°53' E. The uniqueness of Burundi’s 
hydrography lies in the role played by the Congo-

Nile ridge in dividing the two main catchment 
areas, i. e. the Nile and the Congo River systems 
(Fig. 1).
 The Burundese part of the Congo basin com-
prises Lake Tanganyika and its affluent rivers. 
Lake Tanganyika flows over into the Lukuga 
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